
 

 

 

 

 

 

 

De Heide 

_____________________________________________________________ 

 

Op 30 april is der troch de hear Nijboer in brief nei it kolleezje stjoert mei 

fragen oer de Dopheide op it Hearrenfean. As FNP binne we nijskjirrich nei de 

antwurden op dizze brief en ek ha we nei oanlieding van kontakt mei de hear 

Nijboer noch in oantal oare fragen. 

______________________________________________________________ 

 

1. Is der in ynsjoch yn de jierlykse skeade dy't damherten/reëe 

feroarsaakje (ferkear/oars) yn de gemeente Hearenfean. 

 

Antwurd: 

We ha gjin sicht op de skea dy't jierliks troch damherten of reeën yn 'e gemeente it 

Hearrenfean feroarsake wurdt. Skea troch wyld wurdt net sintraal registrearre. Skea by 

oanridings wurdt foar in part registrearre troch de plysje of de Faunabeheereenheid 

Friesland; oare skea net of by fersekeringsmaatskippijen. 

______________________________________________________________________ 

 

2. De greiden om Oranjewald pleats Donglust, Julia Jan Wouters, De Wolff 

en oaren wurde net mear beweidze. Neffens de noarmen mei er jierlyks 

maksimaal 320kg suvere stikstof en 80 kg fosfaat per ha oprocht wurde. 

Ferlieden jier is der fjouwer kear per ha driuwrest opbrocht. Hat de 

gemeente Hearenfean kontrole hjir op. Wat binne de gefolgen hat de 

oerbemesting op de bosken en natuer fan Wald (ekstra amoniak utstjit) 

 

Antwurd: 

De gemeente is net ferantwurdlik foar it tafersjoch op de mestwetjouwing. 

 

De NVWA (Nederlandse Voedsel- en Warenautoriteit) sjocht mei de Rijksdienst voor 

Ondernemend Nederland (RVO.nl) ta op it neikommen fan it mestbelied sa't dit troch it 

ministearje fan Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit (LNV) fêststeld is. 

 

Oerbedongjen is (yn dit gefal) net fêst te stellen. Sa kin yn dit gefal de maksimale 

tastiene tallen dong ferspraat wêze oer 4 kear. Dit is gebrûklik om it gers it hiele seizoen 

mêst te jaan. 

Neist it Oerbedongjen binne der mear saken dy't ynfloed ha op de natoer en bosken, 

lykas fabriken, auto's en elektrisiteitssintrales. Hjirtroch is der utstjit fan skealike stoffen 

lykas stikstof en swevel. Ek it broeikaseffekt hat in negative ynfloed op natoer en bosken. 

Mei oare wurden: net allinnich de lanbou is hjirfoar ferantwurdlik. 

 

De gefolgen van bedongjen (ammoniak/soere rein) binne oer it algemien bekend. 

- De gearstalling fan fiedingsstoffen yn de boaiem reitsje ut balans. Beammen 

 groeie dan net sa snel mear en wurde swakker. 
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Oare gefolgen foar de natoer: 

-  Yn heidegebieden makket de pearske heide plak foar hege gerssoarten; 

-  Yn fennen ûntstiet mear groei fan algen; 

- In soad bysûndere soarten komt hjirtroch ûnder druk te stean of ferdwine seis; 

- In hast ûnbeperkte beskikbaarheid fan stikstof soarget yn planten foar de 

 fersteuring fan oanwêzige fieding. Dit wurket troch yn plante-itende soarten lykas 

 rûpen fan flinters. Op harren beurt wurde sy wer opiten troch ynsekteniters lykas 

 fûgels en mûzen. Ek dêr ûntstean wer problemen; 

- By miesken yn fiedingsearme bosken wurde faak aaikes mei hiel tinne skalen fûn. 

 Dit komt troch in tekoart oan kalkryk iten as in gefolch fan it soerder wurden fan 

 de boaiem troch benammen ammoniak. 

_______________________________________________________________________ 

 

3. Is der fergunning oanfrege foar it stoarten fan pûn yn de daemen yn it 

Wald (op in parte gemeente grûn). 

 

Antwurd: 

Foar it brûken fan pun (boustof) is gjin fergunning mear nedich. Mei it Besluit 

Bodemkwaliteit is it ek net mear nedich om it te melden. lt brûken fan pungranulaat is 

lykwols allinnich tastien as it sertifisearre is. 

_______________________________________________________________________ 

 

4. Is de situaasje nei de klachten fan de hear Nijboer fan augustus 2018 ek 

 feroare? 

 

Antwurd: 

Dit is net by de gemeente bekend. 

_______________________________________________________________________ 

 

5. Wat kin de gemeente der oan dwaan om de oerslêst fan damherten te 

 beheinen? 

 

Antwurd: 

De gemeente (of SBB) kin en mei neat dwaan om de oerlêst fan damherten te beheinen. 

Allinnich Faunabeheereenheid Friesland mei, op basis fan in troch de provinsje goedkard 

behearplan, op wyld jaaie. Op damherten lykwols mei net jage wurde. De provincie 

Fryslàn is it foechhawwende gesach; it probleem hat omtinken binnen de provinsje. 

 

Wethàlder Broekhuizen sil op koarte termyn kontakt ha mei de provinsje om nochris 

omtinken te freegjen foar oerlêstmeldings fan damherten (en murden). 

_______________________________________________________________________ 

 


